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Myšlenka na vznik samostatné Fyziologické společnosti se datuje od podzimu l945 a přišli
s ní Vilém Laufberger a Ernest Gutmann,zrichž první vycházel ze svých zkušenostípředsedy
Biologické společnosti a druhý dobře znal organizační strukturu fyziologických věd v Anglii
, The Physiological Society). Smyslem bylo poskytnout formu pro diskuse a vědecké infomace,
zajistit meziniírodní spolupráci ve fyziologickém výzkumu a aktivně organizovat akce, které
by zlepšily úroveň domácí fyzíologie a pozitivně usměrňovaly její vývoj. Vilém LauÍberger'

-iako dlouholetý vydavatel Biologických listů, navíc zdůrazňoval nutnost vydávání samostat-
neho lyziologického Časopisu.

Fyziologická společnost byla za\oŽena až v roce 1 950 jako sekce ČsLS JEP. Výbor společ-

rosti byl zvolen V tomto sloŽení: předseda - Vi1ém Laufberger, místopředsedové - Juraj Antal
: Zdeněk Servít, jednatel - Zdeněk Votava, pokladnrk _ Emma Holečková, zapisovatel -
_Taromír Mysliveček, referenti pro tisk _ Ernest Gutmann a Jaroslav Lebduška.

Výbor si jako hlavní cíl činnosti stanovil organizovat a soustřeďovat vědeckou činnost
', oboru fyziologie' farmakologie a biochemie. To se děIo na pravidelných pracovních schůzích
:polečnosti, které se konaly v posluchárně praŽského Fyziologického ústavu na Albertově.
Hlavním soustředěním všech vědeckých pracovníků byly celostátní sjezdy s meziniírodní
_.'astíkonanévroce1952vPraze,vrocel953vBrně,vroce1954opětvPraze,vroce1956
-,e Starém Smokovci a v roce 1961 v Karlových Varech. Tento sjezd byl poslední a završil
:spěšné poválečné období rozvoje československé fyziologie.

Během činnosti společnosti se vytvořily některé větší funkční celky' V roce 1953 byla
'. Bratislavě ustavena slovenská pobočka Fyziologické společnosti za předsednictví prof. J.
\ntala, která vyvíjela velmi dobrou činnost a konala pravidelné pracovní schůze s hojnou

_.'astí. V témŽe roce byla ustavena farmakologická komise za předsednictví prof' Heleny
R.aŠkové' V roce 1954 byla zaloŽena biochemická komise společnosti za předsednictví prof.

:lantiška Šorma. Představitelé hlavních komisí, H. Rašková a F. Šorm, se stali členy výboru
.:olečnosti.

Podle původních stanov byla Fyziologická společnost výběrová, takŽe členem se mohl stát

'3n ten, kdo prokázal určitou vědeckou činnost. Členové byli rozděleni na řádné' kteříjiŽ
:-rblikovali více prací, a na čekatele, kteří teprve s vědeckou činností začínalt'. PŤi zaloŽení
::ěla společnost 49 řádných členů a 42 čekatelů. První výbor společnosti pracoval do roku
. )55' kdy byl vystřídán novým výborem ve sloŽení: předseda - Vilém Laufberger, místopřed-
..:dové - Juraj Antal a Zďenék Servít, jednatel _ Zdeněk Votava, pokladnft - Jaromír
\Ír sliveček, členové - Helena Rašková, Jan Brod a otakar Poupa.

Jednotlivá fyziologická, patofyziologická, farmakologícká a biochemická pracoviště pro-

':,ázela v tomto období značným rozvojem. V roce 1952 byla založena Československá
*ademie věd a později Slovenská akademie věd; byl zÍízetnejprveÚsÍední biologický ústav

:, k 1.l.1954 pakFyziologický ústav ČSAV a v jejich rámci řada dalších samostatných

_ ''. zio1ogických laboratoří' Vznikla fyziologická pracoviště v rezortních ústavech minísterstva
:jravotnictví a fyziologie začala zaujímaÍ významné postavení také v zemědělském,

:terinámím a pírodovědném výzkumu. Počet členů Fyziologické společnosti přesáhl

60.letech 700.



V roce l952 začaly vycházet v rámci Fyziologického ústavu Čsav v Praze dva fyziologické
časopisy: Československá fysiologie a Čechoslovackaja fiziologija. První tři ročníky obsaho-
valy původní experimentální práce česky nebo slovensky. Mezinárodní vetze vycházela
v ruském jazyce s německým' resp. anglickým resumé. Vedoucím redaktorem byl E. Gutmann
a redakčním tajemníkem R. Beránek. od r. 1955 (4. ročník) došlo k přejmenování cizojazyč-
ného časopisu na Physiologia bohemoslovenica; většina prací stále ještě vycházela rusky.
Teprve od roku 1960 vycházely práce výlučně anglicky. obsah Čs. fysiologie se svým
zaměřením odtrh'l od mezinárodnítro časopisu a od roku l958 (7. ročník) publikoval přehledné
články, abstrakta ze zasedání vědeckých společností a metodická sdělení. V té době se stal
odpovědným redaktorem Physiologia bohemoslovaca (upravený titul) R. Beránek a Čs. fysio-
logie P. Hahn' Vedoucím redaktorem obou časopisů byl E. Gutmann (do r. 1970). Potom tuto
funkci převzal K. Čapek' Čs' fysiologii P. Hnrk a Physiologia bohemoslovaca J' Martínek, pak
B. ošťádal, nyníJ.Zicha. VedoucímredaktoremjeJ. Kuneš. odroku 1990přešelčasopisČs'
fyziologie do kompetence České fyziologické spo|ečnosti pod redakci J. Mareše. P. Hník je
jazykovým lektorem pro Physiologia bohemoslovaca (která od roku l99l vychází jako
Physiological Research) přes 30 let. Časopis je excerptován a evidován v Current Contents,
Excerpta Medica, Index Medicus/Medline, Biological Abstracts, Chemical Abstracts, Current
Awareness in Biologícal Sciences and Citation Index. Po roce 1989 byl rozšířen počet
přehledných článků od předních čs. a zahraničních odborníků a zavedena rychlá sdělení
publikovaná do 6 týdnů od zaslání. V poslední době se podstatně zvýšil podíl zahraničních
autorů' K dobré reprezentaci časopisu v zahraničípřispělo zlepšeníjeho grafícké podoby.

Změna koncepce časopisů se ukázala jako velice šťastná a oba plní své poslání jako
publikační platforma pro obor fyziologických věd.

od karlovarského sjezdu československých fyziologů v roce 1961 se další sjezdjiŽ nekonal
a nosným fórem pro domácí fyziology se staly Fyziologické dny (FD). Moudré rozhodnutí
ojejich konání přijal výbor Fyziologickó společnosti v roce 1957' Chtěl vytvořit novou formu
vzájemné výměny informací: ,,Pořádat dvakrát do roka třídenní shromáŽdění fyziologťt střída-
vě v různých centrech výzkumu, na němŽ by měl kaŽdý moŽnost přednést, na čem právě
pracuje, a vyslechnout rady a korigující kÍitiky zkušenějších." Mělo by to být fonrm dělné,
otevřené kaŽdému, kdo pracuje v široké oblasti základni'l-ro a aplikovaného výzkumu. Rozhod-
nutí o pořádání Fyziologických dní mělo být prověřeno prírvě do 5. sjezdu společnosti v roce
1961' který schválil pro budoucnost FD jako nedílnou součást Života odborné společnosti.
V roce 2004 se konaly jiŽ 80. FD.

V průběhu let se v rámci FD ustálily některé podnětné tradice. KaŽdoročnějsou zahajovány
čestnou Purkyňovou přednáškou (od 20. FD v roce 1961 do roku 1995 ji přednesli: V.
LauÍberger, J. Antal, E. Gu1mann, Z. Servít, V. Kruta, R' Korec, J' Bureš, J. Zachar, P. Fábry.
B. Lichardus, V. Seliger, L. Jílek, P. Bravený, L. Vyklický, L. Macho, V. Schreiber, o. V.
Dibák' V. LauÍberger, M. Ruščrík' S. Tuček, L. Janský, J. Pařízek, P. Hník, J' Peregrin' D.
Zacharová, o. Burešová, Z.Drahota, P. Langer, S. Trojan, P. Duda, J.ZeIená,J. Mysliveček.
A. Fízel, C. Dostálek, T. Radil, J. Antal, J' Mourek, J'Peňáz, E. Kellerová' F. Vyskočil, J.
Šimek, J. Vlk, I. Ruttkay-Nedecký, R. Rokyta, J. Syka, J. Křeček, M. Gerová, B. ošťádal, J.
Sedláček, R' Kvetňanský, H. Illnerová, E. Syková),zani jezaÍazovánapedagogickápřednáš_
ka' případně vědecká aktualita; součástí programu bývá tematicky sevřené sympozium s me-
zinárodní účastí, uskutečňují se diskusní večery nebo sekce o výuce fyziologie na vysokých
školách a o výzkumu. Některé FD byly spojeny s kulturním programem v místě pořádání
i v okolí.



Zabadatelský přínos uděluje Česká fyziologická společnost cenu (do rckl'l 1992 se laureáty
staly: E' Ahlersová, K' Boďa, P. Bravený, o. Dibák, P. Duda, Š. paix' M. Henček' P. Hník' H.
Illnerová' L. Janský, E. Kellerová, J. Koppel, M. Krajčovičová, L. Lang,L. Macho, J. Mareš,
J. Mysliveček, J. Pácha, J. Pavlásek' J. Pokorný, R. Rokyta, P. Strauss, P. Svoboda, E. Syková'
M. Szamyiová' J. Šimurda' M. Šimurdová, V. ŠkÍbák, F. Šťastný, J. Šulc' J' Šumbera, S. Trojan'
S. Tuček, J. Varády, F. Vyskočil' J'Zachar,D.Zacharová' A. Ziegelhófer);několikrátbyla
udělena další cena společnosti mladým vědeckým pracovníkům. Výbor společnosti mámož-
nost navrhnout i prezidiální cenu Čls rgp (udělena Skrát). Nejvyšším oceněním je čestné
členství v Čns 1v současnosti P. Bravený, J. Bureš, o' Burešová, B. Fišer, V. Golda, P. Hník,
L. Janský, P. Mareš, D. Marešová, J. Mejsnar, J. Mourek, J. Mysliveček, B. ošťádal, R. Rokyta'
J. Syka, S. Trojan, L. Vyklický, F. Vyskočil)' Kromě toho jsou někteří významní členové ČFS
i čestnými členy ČLS JEP (P. Bravený, J. Bureš' P. Hnft' B. ošťádal , R. Rokyta, S. Trojan).
V roce 1990 byla jako zvláštní ocenění zřízenapamětní medaile Viléma Laufbergera. Nositeli
jsou: E. Gutmann, J. Holubář, V. Kruta, Z. Servít (všichni in memoriam), J. Antal, P. Bravený'
G. BroŽek, J. Bureš, o' Burešová, K. Čapek, Z. Červinková,H.-I. Ferund, B' Fišer, J. Folber-
grová, M. Gérová, V. Golda (2kÍát), J. Hájek' J. Heller' P. Hnft, M. Honzíková, S. Hynie'
H. Illnerová, K. Javorka, J. Křeček, J. Křivánek, V. Kuthan, B. Lichardus, D. Marešová,
J. Mejsnar, J. Mourek, J. Mysliveček, R. orkado, B. ošťádal' J. Pařízková, V' Pelouch,
J. Peíáz, M. Petráň (2kÍát), J. Pokorný' o. Poupa, H. Rašková, R. Rokyta, J. Sedláček,
J. Slavíková, J. Syka, E. Syková, v. Štrtat, S. Trojan' S. Tuček, E. Ujec' L. Vyklický,
F. Vyskočil, J. Zelená.

Farmakologové, biochemici a patologičtí fyziologové vytvořili v 50. letech své vlastní
odborné společnosti. V českých zemíchzačaly v rámci České fyziologické společnosti praco'
vat sekce od roku 7954 v Brně, Plzni a v Hradci Králové (pod vedením prof. Rudolfa Vávry;
její činnost jako jediné dosud pokračuje 1krát měsíčněbez přerušení - 435 řádných plenárních
zaseďání,40 mimořádných zaseďání. která byla určena především přednáškám zahraničních
hostů). od roku 1915 se na pořádání těchto pravídelných zasedání podílí také pobočka Čs.
biologické společnosti v Hradci Králové. Předností vědeckých zasedání v rámci zdejŠífyzio-
logické sekce je interdisciplinárrrí charakter, účast pracovníků teoretických, preklinických
i klinických pracovišť. Navíc se v posledních letech pravidelně koná celostátní seminiiř Počí-
tačové zpracování e|ektrické aktivity mozku (dosud 10krá0.

V 60. Ietech začaly pracovat při společnosti různé komise (ontogenetická, termoregulační,
cAMP' výživy, neuroontogenetická, metabolických regulací, experimentální kardiologie,
pedagogická, senzorické fyziologie, psychofyziologická, biokybernetická). Z nich trvalou
činnost vykazují zejména komise experimentální kardiologie' neuroontogenetická a pedago-
gická komise. Kardiologická komise poÍádá každoročně pracovní konferenci na některém
atraktivním místě v ČR a v roce 1995 zorganizovalav Ptaze mimořádně úspěšný XV. světový
kongres Mezinárodní společnosti pro výzkum srdce. Členové komise se budou rovněŽ podílet
na vydávání nového odborného časopisu Experimental and Clinical Cardiology. Neuroonto-
genetická komise jednak poÍádá neuroontogenetické diskusní dny (v roce 1995 se konal 10.

den), jednak se podílí na organizování mezinárodních sympozií, která od roku 1967 probíhají
v Ptaze v 6letých intervalech (dosud Skrát). První sympozium se konalo v roce 1960 v Plzni
pod názvem Funkční, morfologický a elektrofyziologický vývoj mozku (předseda prof.
J' Mysliveček).

ontogenetická komise svým vývojovým aspektem významně ovlivnila rozvoj čs. fyzio-
1ogie, a to s významným mezinárodním ohlasem.



Na Fyzio1ogických dnech v Železné Rudě (pořádala LF Plzeň v červnu v roce 1968)
proběhla důleŽitá diskuse o svobodě bádání,právu samostatného rozhodování vědců o výzku-
mu a V neposlední míře o právu českých a slovenských fyziologů na národní odbornou spo-
Iečnost. V srpnu 1968 protestovalo na padesát československých fyziologů a farmakologů,
účastnftů 24. kongresu IUPS ve Washingtonu, proti okupaci své vlasti' V návaznosti na
federaci vznikly v prosinci l968 nrírodní společnosti. Prvním předsedou Čns uyt prof' Lubor
Jíek' Citelnol zttátlu utrpěla domácí fyziologická Íionta po roce 1968 odchodem celé řady
fyziologů do exilu. Mnozí z nich se stali v zahraničítlznávanýmiodborníky. Byli to zejména:
J. Brod, K' Čapek' S. Doušová, H. Chvapil, F' Chytil, W. Ehrlich, V. Fencl, J. Ferin, E'. piÍkova,
J. Fodor, A. Froněk, K. Froňková' P. Hahn, H. Háva, M' Hlaváčková, M. Horáčková,
Z.Horáková, A. Hrbek, Zd.Hrtna, o' Hudlická, P. Illner, S. Kazda, A. Kleinzeller' o' Kol_
dovský, M. Kopecký, B' Korecký' P. Kučera, L. Krulich' o. Kiichel, V. Palatý, P. Poňka,
o. Poupa, K. Rakušan, S. Reiniš, J. P. Skala, J' Souhrada, J. Turinský, Z.Turek,G. Vrbová,
Y . Zbuzek, B. Zeisberger, T. Zemplény i, R. Žák.

K 1 . 1. 1 993 vznikla Samostatná Česká republika a v jejím rámci samostahá Česká fyzio-
logická společnost (ČFS)' od února 1993 bylaČFS řízenatímtovýborem: S. Trojan (předseda),
B. Fišer a P. Hník (1. místopředsedové), B. ošťádal a R. Rokyta (2. místopředsedové),
J. Mejsnar (pokladník), E. Syková (vědecký sekretríř), V. Golda a J. Syka (revizníkomise).

SloŽení výboru v letech 1995-1991 S. Trojan (předseda), R' Rokyta (místopředseda),
E. Syková (vědecký sekretář), J. Mejsnar (pokladník), G' BroŽek, B. FiŠer, J. Slavíková'
L. Vyklický, B. ošťádal (členové)' D. Marešová a P. Hnft (tevizníkomise).

SloŽení výboru v letech 1991*1999: S. Trojan (předseda)' B. ošťádal a R. Rokyta (místo-
předsedové), E' Syková (vědecký sekretríř), J' Mejsnar (pokladník), G. BroŽek, B. Fišer,
J. Slavíková (členové), D. Marešová a P. Hni'k (revizní komise).

SloŽení výboru v letech 1999_2001: J. Mareš (předseda), L. Vyklický (místopředseda),
D' Marešová (vědecký sekretář), Z. Červinková (poktadník)' G. BroŽek, A. Merkunová'
J. Slavíková, N. Honzíková, V' Pelouch (členové), J' Mejsnar, R. Rokyta a S. Trojan (revizní
komise).

Významné aktivity
' XV. světovýkongresISHR(Intemational SocietyforHeartResearch),Praha2._1 . 6. l9g5'

prezident: P. Bravený; vědecký sekretář: B. ošťádal; 1300 účastníků.
'Réunion Annuelle, 1]._20.9. 1991: společné zased,ání Čps a ostatních frankofonních

zemí;prezldent: R. Rokyta; generální sekretář: D. Marešová; vědecký sekretář: L. Vokrouh-
lický; organizační sekretiif: o' Kittnar; pokladník: J. Mejsnar; 230 účastníků.

' Joint Meeting the physiological Society and Czech Physiological Society, 22.-28. 6. Igg8.
čestný prezident: P. Hník; prezident: R. Rokyta; generální sekretář: E. Syková; vědecký
sekretiiř: J. Syka; pokladník: J' Mejsnar, členové organizačního výboru: A' Chvátal, o.
Kittnar, J. MareŠ, L. Vyklický jr.; F. Vyskočil' S. Tuček; 450 účastníků.

' 2. FEPS kongres' 29. 6.4. 1' 1999, prezident: S. Trojan; generálnísekretář: R. Rokyta:
vědecký sekretář: E. Syková; pokladník: J. Mejsnar; členové organizačního výboru: G.
Brožek, A. Chvátal, J. Herget, M. Langmeier, J. Mareš, D. Marešová, B. ošťádal, J. Pokomý.
J. Slavíková' J. Syka, L' Vyklický jr.;600 účastníků.

' Meziniírodní sympozium ',The Developing Heart"' Praha 2000, předseda organizačního
výboru: B. ošťádal; 250 účastníků.

' Meziniírodní sympozium ,,Genes and the Heart"' Brno 2003, předseda organizačního
výboru: P' Bravený; 90 účastníků.



. Fyziologické dny _ spolu se SFS pravidelné (Ikrát ročně) zasedání obou národních společ-
ností.

. Prochaskova přednáška
V roce 1997 uplynulo 200 let od vydání první učebnice fyziologie z pera českého autora

Jiřího Prochasky. Výbor České fyziologické společnosti přijal usnesení, aby pedagogická
přednáška při úvodním zasedání Fyziologických dnů pořádaných ČFS nadále nesla Prochas-
kovo jméno (první přednesla prof. Honzftová)'
. Purkyňův večer _ nová tradice od roku 1998

Na návrh pracovníků Fyziologického ústavu 1. LF UK a výboru ČFS rozhodlo předsednic-
tr'o Spolku českých lékařů v Praze, aby se v rámci odborných akcí pořádaných Spolkem
kaŽdoročně konal večer medicínských teoretických ústavů abylnazván,,Purkyňův večer".

J. E. Purkyně byl vždy průkopníkem pokroku. Platilo to i o jeho národních snahách. Ve
spisku Akademia říká: ,,V nové společnosti, která se právě rodí, v níž se plně uplatní pravda
a věda, krása s láskou, právo a svoboda, má mít věda rozhodující úlohu." A tak v roce 1862,

kdy byl ve svých 85 letech Purkyně zvolen poslancem Zemskóho sněmu, navrhuje zŤízeni
Spolku českých lékařů a po jeho povolení se ještě v témŽe roce stává jeho předsedou. První
Purkyňův večer se konal 1 1. května 1998 v Lékďském domě v Praze a byl věnován ponaÍ-
kům o plasticitě mozku (moderátor S. Trojan).

Purkyňovy přednášky od roku 1996 přednesli: V. Zikmund, G. BroŽek, P. Mareš, Z' Tomori,
J. Pokomý, L. Vyklický' D. Ježová, J. Mejsnar, J. Herget.

Dnes je Česká fyziologická společnost pňrozenou organizační bází fyziologů v České
republice.

Časopis
Československá fyziologie umoŽňuje publikovat přehledné články, metodická sdělení a růz-

né aktuální zprávy z Čps. Zatím vychází dky sponzorům. Vedoucím redaktorem je doc.
MUDr. J. Mareš, CSc.

Zahraniční spolupráce
Kolektivní a skupinové členství v mezinárodních organizacích bylo po dlouhé období

jednou z mála moŽností kooperace se zahraničními odborníky. Fyziologická společnost reali-
zovala tyto vazby s Intemational Union of Physiological Sciences (IUPS), International Brain
Research organisation, International Society for Developmental Neuroscience a Société de

Physiologie, se kterou pořádala i společná vědecká zasedání (1964, 1982, 1990 a výroční
zasedání v roc e 199J v Praze). Uznáním pro činnost fyziologické společnosti pak byla moŽnost
organizovat v roce 1991 v Praze regionální kongres IUPS s 1200 účastnfty (prezident: S.

Trojan; generální sekretář: R. Rokyta; výkonný sekretář: D. Marešová; vědecký sekretář: S.

Tuček; pokladník: E. Syková; členové organizačního výboru: P. Hnft' L. Horanská, L. Jánský'
F. Šťastný, R. Vejsada' J' Mareš' J. Pokomý' J. Syka, Z.Trcfný, F. Vyskočil). Na tomto
kongresu došlo také k oficiálnímu zaloŽení Federation of European Physiological Societies'
jejíŽ 2' evropský kongres v roce 1999 organizovala rovněŽ Česká fyziologická společnost.
V roce 1998 uspořádala ČpS v Praze společný mítink s The Physiological Society.

Kolektivní členství: International Union ofPhysiological Sciences, Federation ofEuropean
Physiological Societes, International Brain Research Organisation, Intemational Society for
Developmental Neuroscience.
Individuální členství: Société de Physiologie, International Society for Heart Research.



Ocenění
Cenu ČFS od roku l995 obdrŽeli:

'TučekS'zasouborprací,,omuskarinovýchreceptorechproacetylcholinajejicha1osterické
regulace" (r. 1995).

' Rokyta R. za soubor prací ,,o vztazích mezi laterálními a mediálními talamickými jádry.
zprostředkovanými nc. reticularis thalami,, (r. 1997).

' Vyskočil F. za soubor prací ,,o působení některých psychoÍ'armak na znecitlivění acety1cho-
linového receptoru" (.r. 1997).

' Cervenka L. za soubor prací na téma ,,Úloha reninangiotenzinového systému v regu1aci
renálních funkcí a krevního tlaku,, (r. 2000).

' Honzíková N. za soubor prací věnovaných baroreflexní senzitivitě (r. 2001).
' Šťastny F. za soubor preicí a kapitolu v monograÍii ,,Psychiatrie" a učební text (s R. Rokytou)

,,Struktura a ťunkce lidského těla., (r. 2003).

. Čestné členství
V roce 1994 bylo uděleno čestné členstvi v Čps nositeli Nobelovy ceny A' Huxleymu.

Vnitřní členění
' Fyziologická sekce v Hradci Králové (doc' Z. Červinková) - spolu s místníbiologickou sekcí

uspořádala 34 zasedání v letech 1995_1999.
' Komise experimentá|ní kardiologie (KEK) _ výbor: doc. RNDr, F. KoIář (předseda), prof.

V' Pelouch, prof. J. Kvasnička. Pravidelně organizuje konÍ'erence KEK.
' Neuroontogenetická komise (organizace: S. Trojan, J. Mourek) _ mimo pravidelné semináře

uspořádala X'' XI.. XII. a XIII' neuroontogeneticky den ve Fyziologickém ústavu 1. LF UK'
V roce 1991 v rárnci Réunion Annuelle Société de Physioiogie tlrganizovala Symposium
Neuroontogeneticum Sixtum.

Předsedcl: Doc. MUDr. Jan Mareš' CSc.
Ústav normální, klinické a patologicke fyziologie, Praha 2
Vědeclcý sekrettíř: Prof. J. Pokorný, CSc.

Podklady zpracoval prof. MUDr. Stanislav Trojan, DrSc.


